
 

 

Fælles høringssvar til Planstrategi 2023 fra Lokalforum Regstrup, Knabstrup, Mørkøv 

og Jyderup. 

 

Holbæk Kommune har i december 2022 sendt Planstrategi 2023 ”Vild med hele Holbæk” i 

høring. Det er altid spændende at se, hvad vores politikere gør sig af tanker om mulighederne 

i vores kommune, så vi har med interesse læst værket.  

På side 3 står der, at Planstrategien også er kommunens lokale Agenda 21-strategi. Efter 

Planloven er der tale om to forskellige strategier henholdsvis § 23a (den alm. bestemmelse) og 

§ 33a (Agenda 21-strategi), med hver deres formål. 

Når kommunen vælger en samlet strategi må dette som det første fremgå tydeligt og fremfor 

alt må indholdet i strategien svare til begge bestemmelser (Note 1). Det er meget nyttigt at se, 

hvordan man kan fremme samspillet mellem de forskellige indsatsområder, men det fremgår 

desværre ikke helt af Planstrategien.  

Vi har samtidig lidt svært ved at finde svar på spørgsmålene: Hvor står vi? Hvor vil vi hen? 

Hvad gør vi? (Note 2) 
 

Konkrete eksempler 

I planen anføres indledningsvis: Borgerne i Holbæk Kommune cykler MINDRE end 

landsgennemsnittet, men vi kan ikke umiddelbart se hvor kommunalbestyrelsen vil hen. Hvis 

man f.eks. ønsker, at borgerne i Holbæk Kommune skal cykle min. som landsgennemsnittet, 

kunne et svar set med vores øjne være, at man sikrede, at de eksisterende veje som minimum 

ikke blev belastet yderligere. Dette er for os en meget aktuel problemstilling i forbindelse med 

anlæggelse af den kommende motorvej for alle fire områders vedkommende. Hvis trafikken 

ikke reguleres gennemtænkt via ramper i Knabstrup og gennemtænkt regulering i Jyderup, vil 

det betyde markant belastning på de mindre lokale veje, jf. vores oplæg på fællesmødet den 
16. januar 2023 i Knabstruphallen. Og dermed færre der vælger cyklen.  

Der er mange muligheder for at fremme cykelkulturen – udover at bygge nye cykelstier. Vi har 

bl.a. et stort ønske om bedre parkeringsforhold for cykler, primært ved stationerne og meget 
gerne i aflåste rum.  

 

Set med vores briller er det utilfredsstillende, at planen kun i meget begrænset omfang 

forholder sig til den forestående investering i motorvejen til Kalundborg. Kun med en enkelt 

bemærkning s. 27 noteres, at ”dette potentiale skal udnyttes ved, at der i nogle lokalområder 

planlægges for erhvervsområder ved motorvejene og andre gode infrastrukturanlæg.” Dette er 
meget overraskende, når det netop er en del af Konstitueringsaftalen 2022-2025.  

Vi er opmærksomme på, at kommunen ikke frit kan udpege erhvervsarealer, og at der i planen 

står, at man vil se på de allerede udpegede arealer; men en igen: Hvor vil 

kommunalbestyrelsen hen? ... 

Vi ser mange gode muligheder for i forbindelse med den nye motorvej at udvikle vores 

lokalområder, men en sådan ”randbemærkning”  får næppe investorer eller andre til at tro på 

politisk velvilje og til at søge mod vores område. Vi ser i den forbindelse også mange gode 

muligheder for at komme i mål med nogle af målene i Agenda 21-strategi mht. at mindske 

miljøbelastning, fremme bæredygtig byudvikling og byomdannelse, fremme af et samspil 

mellem beslutningerne vedrørende miljømæssige, trafikale, erhvervsmæssige, sociale, 



 

 

sundhedsmæssige, uddannelsesmæssige, kulturelle og økonomiske forhold mv. hvis vi vel at 
mærke indtænker det og hele tiden har det for øje.  

Vi ønsker – og tror på -  en positiv udvikling i hele vores område netop kan ske inden for disse 

rammer. Et nyt velplanlagt erhvervsareal syd for motorvejen mellem Jyderup og Mørkøv vil 

være oplagt set i sammenhæng med den markante udvikling i Kalundborg og i Vestsjælland 

som helhed, men også i relation til Agenda 21-målsætningerne, men det kræver politisk 
tilkendegivelse og strategi.  

  

På side 7 i Vild med hele Holbæk opstilles en række tal for fordeling af boliger, 

befolkningstilvækst og nybyggede boliger altså en form for status. Men hvor vil kommunen 

hen?  

Det vil være meget relevant og konstruktivt at se boligstrategien i sammenhæng med bl.a. 

erhverv – mobilitet - uddannelse – miljø. Hvor skal boligerne ligger for at forebygge en 

yderligere belastning af mobiliteten?  Hvilken form skal boligerne have, for at sikre relevante 
boligform for både unge, enlige, tilflyttere, ældre? Osv. 

Den eksisterende boligstrategi note 3) fra 2020 forholder sig kun i meget begrænset omfang til 

emnerne i Agenda 21, bl.a. om at fremme et samspil mellem beslutningerne vedrørende 

miljømæssige, trafikale, erhvervsmæssige, sociale, sundhedsmæssige, uddannelsesmæssige, 

kulturelle og økonomiske forhold. Der står f.eks. lidt tilfældigt i Planstrategien s. 27: ”Et 

attraktivt unge- og uddannelsesmiljø vil tiltrække og fastholde studerende.” Enig, så…? Hvad 
er den politiske boligstrategien egentlig anno 2023? Det har vi svært ved at finde svar på.  

Når kommunen investerer i skoler, kultur- og fritidsanlæg, cykelstier mv. er det også vigtigt, 

for at få det nødvendige ”afkast” af disse investeringer, at det bliver fulgt op bl.a. af en 

boligstrategi og erhvervsstrategi. Det er bestemt vores opfattelse, at der er markante ønsker 

om bosætning og erhverv i vores område, men de politiske signaler er fortsat for usikre 
/upræcise.  

Når vi læser Planstrategien har vi meget vanskeligt ved at se de politiske mål for 

vores område. Strategiplanen skal – ideelt set – være en politisk tilkendegivelse af, 

hvor Holbæk Kommune vil bevæge sig hen i den kommende periode så alle parter - 

borgere, administration, erhvervsliv mm. kan forholde sig til dette.  Vi håber derfor 
meget, at den kommende Planstrategi må få en udformning, der lever op til dette.  

 

___________________________________________________________________________ 

Note 1)  

I § 33a, stk. 3 (Agenda 21) hedder det:  

Strategien skal for kommunalbestyrelsens vedkommende indeholde kommunalbestyrelsens 

politiske målsætninger for det fremtidige arbejde inden for følgende indsatsområder: 

1) Mindskelse af miljøbelastningen, 

2) fremme af en bæredygtig byudvikling og byomdannelse, 

3) fremme af biologisk mangfoldighed, 

4) inddragelse af befolkningen og erhvervslivet i det lokale Agenda 21-arbejde og 

5) fremme af et samspil mellem beslutningerne vedrørende miljømæssige, trafikale, 

erhvervsmæssige, sociale, sundhedsmæssige, uddannelsesmæssige, kulturelle og 

økonomiske forhold. 
 

I § 23a, stk. 2 hedder det alene:  



 

 

 Den i stk. 1 nævnte strategi skal indeholde oplysninger om den planlægning, der er gennemført efter 

den seneste revision af kommuneplanen, kommunalbestyrelsens vurdering af og strategi for udviklingen 

samt en beslutning om enten 

1) at kommuneplanen skal revideres i sin helhed, eller 

2) at der skal foretages en revision af kommuneplanens bestemmelser for særlige emner eller 

områder i kommunen og af, hvilke dele af kommuneplanen der genvedtages for en ny 4-års-periode. 
 

Note 2)  

Ved udarbejdelse af en planstrategi angives i diverse vejledninger, at strategien skal give svar 
på følgende spørgsmål:   

A. Hvor står vi? (Status)  

B. Hvor vil vi hen? (Visioner og målsætninger) 

C. Hvad gør vi? (Konkrete handlinger og organiseringen af deres gennemførelse) 

D. Hvordan gik det? (Opsamling af erfaringer og evaluering og stillingtagen til revision af 

strategien) 

 
Note 3)  

Boligstrategi (holbaek.dk) 

 

 

https://planer.holbaek.dk/boligstrategi/

